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EMPRESES 

£1 grup Vichy Catalàn guanya la batalla 
legal contra la multinacional Perrier 

El hòlding francès d'aigües haurà de retirar del mercat espanyol la marca Vichy Celestins 
S.G. 

• Barcelona.— El hòlding francès d'aigües mi
nerals Perrier haurà de retirar del mercat espa
nyol els seus productes amb la marca Vichy, d'a
cord amb una sentència del jutjat de primera ins-

El titular del jutjat de primera 
instància número nou de Barcelo
na, Julio Aparicio Carreno, en la 
sentència publicada el dia 25 de 
juny, declara nul·les totes les mar
ques internacionals registrades per 
l'Estat francès que facin referència 
a les aigües minerals amb la deno
minació Vichy, per ser incompati
bles comercialment amb les mar
ques que produeix i distribueix 
Vichy Catalàn. El jutge Julio Apa
ricio considera que l'Estat francès, 
Perrier SAE i la Compagnie Fer-
mière de l'Établissement Thermal 
de Vichy, les tres parts demanda
des per l'empresa de Caldes de Ma
lavella, «han violat els drets de la 
propietat de la demandant, ja que 
la seva marca originària figura en 
el Registre de la Propietat Indus
trial des de l'any 1890, amb el nom 
comercial de Vichy Catalàn». 

La sentència obliga la multina
cional francesa a aturar la importa
ció, la comercialització i la publici
tat a l'Estat Espanyol que portin 
l'expressió Vichy com a marca, a 
més de condemnar Perrier a pagar 
una indemnització per danys i per
judicis al grup català, per una quan
titat no especificada, que es fixarà 
un cop es publiqui la sentència de
finitiva. 

El conflicte per la denominació 
Vichy es va iniciar després que la 
multinacional francesa comencés a 
comercialitzar els seus productes a 
l'Estat l'any 1987, cosa que va pro
vocar que el mes de setembre de 
1988 l'empresa de Caldes denun
ciés Perrier per crear confusió en
tre els consumidors de l'Estat Es
panyol. El mateix jutge que abans-

tància número nou de Barcelona que atribueix 
l'exclusivitat d'aquesta denominació al grup 
Vichy Catalàn. La sentència assenyala que les 
dues marques són incompatibles i que té dret 
preferencial la catalana, que va ser registrada 

l'any 1890. Els representants de Perrier en més 
d'una ocasió han reiterat la seva voluntat de con
solidar-se al mercat espanyol i han assegurat que 
no estalviaran esforços per aconseguir-ho, per la 
qual cosa es preveu un conflicte llarg. 

Joan Baptista Renart, administrador de Vichy Catalàn. 

d'ahir va dictar la sentència defini
tiva va ordenar la congelació de les 
importacions d'aigua Vichy Celes
tins i a retirar del mercat espanyol 
totes les existències de la marca. 

Per a Perrier, Vichy Celestins és 
l'única i genuïna aigua de Vichy 
procedent de la ciutat que va donar 
origen al seu nom, argument que li 
va servir per vendre els seus pro

ductes durant uns quants mesos 
més, deprés que l'Audiència de 
Barcelona aixequés les mesures 
cautelars dictades pel jutjat de pri
mera instància número set de Bar
celona. Ahir va ser impossible esta
blir comunicació amb els represen
tants de Perrier a l'Estat Espanyol, 
que tampoc van emetre cap comu
nicat sobre el fet, però s'espera que 

ho facin avui. És gairebé segur que 
el grup francès recorri la sentència 
del jutjat de Barcelona, ja que en 
diverses ocasions ha manifestat la 
seva intenció de romandre a l'Estat 
espanyol i ha assegurat que farà tot 
el possible, esgotant tots els canals 
existents, per defensar els seus 
«drets legítims». 

Ercros obté 17.000 
milions en 
plusvàlues durant 
l'any 1989 

EFE 
• Barcelona.— L'empresa química 
Ercros va realitzar l'any passat de-
sinversions per valor de 35.000 mi
lions de pessetes, que li han permès 
obtenir unes plusvàlues de 17.000 
milions de pessetes. Aquestes plus
vàlues provenen de les vendes rea
litzades en els sectors immobiliari i 
de farmàcia, amb la venda dels la
boratoris del Doctor Andreu. El 
president d'Ercros, Javier Vega de 
Seoane, va informar ahir la junta 
d'accionistes que l'empresa va asso
lir l'any 1989 una facturació conso
lidada de 330.000 milions i uns be
neficis superiors als 17.000 milions 
de pessetes. D'aquests benfícis, se
gons el president, uns 5.000 milions 
corresponen a la divisió química, 
uns 7.000 milions a la immobiliària, 
uns 100 milions a explosius i 4.000 
milions a Riotinto Minera. Vega de 
Seoane va indicar que el grup quí
mic va registrar entre el gener i el 
març de 1990 unes pèrdues conso
lidades de 1.400 milions de pesse
tes a causa de la conjuntura econò
mica estatal i internacional desfa
vorable, però va afegir que a final 
d'any Ercros tindrà un resultat 
d'explotació equilibrat, perquè els 
beneficis previstos procedeixen de 
les desinversions. Ercros està parti
cipat en un 40% per Torras, un 4% 
pel Banc Hispano-americà, un 3% 
pel Banc de Santander, un 3% cor
respon a autocartera i la resta co
titza a borsa. 

LA CRÒNICA 

La reforma 
de la 

reforma 
fiscal 

E l cap de setmana passat, en el 
marc del Segon Encontre 
d'Economia de s'Agaró que 

van organitzar el Col·legi d'Econo
mistes, la Facultat de Ciències Eco
nòmiques i La Vanguardia, el mi
nistre d'Economia i Hisenda, Car-
los Solchaga, va fer la presentació 
de les línies més importants del 
projecte de la reforma fiscal. 

Pel que va dir el ministre, tot fa 
pensar que serà difícil assolir el 
consens ampli que una llei de tan
ta transcendència ha de tenir, però 
com que en política tot és mutable, 
podria ser que la recent sentència 
del Tribunal Constitucional a favor 
dels diputats d'Herri Batasuna, 
amb la qual cosa el PSOE perd la 
majoria absoluta, podria afavorir 
una predisposició socialista més 
gran al consens. 

Dues propostes, que podem qua
lificar d'espectaculars, criden pode
rosament l'atenció. Ei ministre 
anuncia la possible creació d'un 
«ens autònom» per a la gestió tri
butària, la recaptació i la inspecció. 
També ens va «anunciar» la inten
ció de crear una nova «política fis
cal» que, afavorida per un nou or
denament jurídic i amb el suport 
del NIF, podria efectuar més fàcil-

Carlos Solchaga ^ 

ment que ara batudes, escoltes te
lefòniques, inspeccions domicilià
ries, control de la correspondència, 
dels comptes bancaris, de les targe
tes de crèdit, de les despeses sump
tuoses, batudes fiscals, etc. 

La primera proposta que fa el 
ministre implica un cert reconeixe
ment de fracàs a fer funcionar ade
quadament l'administració d'Hi
senda, malgrat que hagi estat un 
dels ministeris on s'han dedicat més 

esforços econòmics i humans, i la 
solució és crear una cosa nova, a 
part i autònoma, que vol tenir, sal
vant les distàncies, moltes caracte
rístiques d'una privatització. No sé 
ben bé què en diran els sindicats, 
els funcionaris mateixos i fins i tot 
els altres ministeris que funcionen 
encara molt pitjor que el d'Hisen
da, com el de Sanitat, Justícia, Edu
cació, etc. 

Menys agradable és l'anunci de 
la nova política. Tenim: urbans, 
mossos d'esquadra, nacionaL·, civUs 
(que són mHitiíTs),judiciaL·, etc. Fa 
falta més Policia? No tenim la Ber
ta, l'ordinador més gran d'Espanya, 
que és a mans d'Hisenda, que s'han 
encarregat prou de dir-nos repeti
dament que hi guarden el banc de 
dades més important del país i que 
tot hi és controlat? No ens van dir 
que «Hacienda està cerca?-», «Ha-
cienda te vigila?» No f)ot ser que fa
cin una societat orwelliana? 

Segurament que el ministre té 
raons poderoses pier proposar-nos 
aquest estat policíac, però com deia 
una frase que vaig llegir fa temps, 
«la raó il·limitada engendra mons
tres; la raó humil, progrés» 

Voldria acabar.amb un pensa
ment de Karl R. Popper, que hau
ríem de tenir present molt sovint: 
«... que la llibertat és més impor
tant que la igualtat; que l'intent de 
realitzar la igualtat posa en perill la 
llibertat, i que, si es perd la lliber
tat, ni tan sols hi haurà igualtat en
tre els no lliures». 

És un gran filòsof! 

ESTEVE VILANOVA i VILA 

Aranzadi reitera la 
necessitat de frenar 
Taugment de salaris 
• Madrid.— El minisfre d'Indús
tria i Energia, Claudio Aranzadi, va 
insistir ahir en la necessitat de fre
nar l'augment dels salaris nominals, 
com un dels factors decisius perquè 
les empreses espanyoles puguin 
comptetir en el Mercat Únic Euro
peu. Aranzadi va fer aquestes de
claracions durant la inauguració 
d'unes jornades que, sota el títol El 
repte de la comptetitivítat, va orga
nitzar el grup editorial Estructura i 
que es clouran avui. Durant la seva 
intervenció, el ministre d'Indústria 
i Energia va reiterar el consell que 
el Ministeri d'Economia va donar a 
les empreses de reduir l'increment 
de les rentes nominals i fer-les con
vergir amb les de la mitjana de la 
CE i més concretament amb països 
com França o Alemanya. Aranzadi 
va dir que aquesta desacceleració, 
perfectament compatible amb el 
manteniment del poder adquisitiu 
dels treballadors, ajudaria a reduir 
els costos de les empreses. El mi
nistre va enumerar també altres 
factors que s'han de tenir en comp
te per augmentar la competitivitat 
de l'Estat Espanyol, i que en el 
marc de les mateixes empreses són 
el cost, la qualitat i la capacitat de 
diferenciació del producte./EFE 

Ahir es va firmar el 
conveni de banca, sense 
el consens de la UGT 
• Madrid.— La patronal bancària 
AEB i tres sindicats més (CC 0 0 , 
FITC i ELA-STV), amb l'absència 
de la UGT, van firmar ahir el con
veni de banca, que afectarà en els 
pròxims dos anys 160.000 freballa-
dors. Malgrat la negativa de la 
UGT, la segona central en el sec
tor, el conveni subscrit ahir tindrà 
eficàcia general, ja que els tres sin
dicats firmants representen més del 
60 per cent dels empleats de ban
ca. El conveni recull com a acords 
pactats un increment salarial del 8 
per cent, amb una clàusula de revi
sió que garanteix la recuperació 
d'un punt i mig del poder adquisi
tiu sobre la inflació a final d'any, 
així com d'una reducció de set ho
res de la jornada anual. En matèria 
social, s'amplia el crèdit per habi
tatge fins a 5 milions de pessetes i 
s'incrementen diversos plus i les 
dietes per desplaçament. Tant la 
patronal com els sindicats que hi 
donen suport van qualificar el Con
veni de «molt positiu econòmica
ment per als treballadors», mentre 
que la UGT el rebutja perquè «hi
poteca a la baixa la política salarial 
dels treballadors en un sector que 
aboca els majors beneficis de l'eco
nomia espanyola». / EFE 

Telefònica és Faspirant 
principal per comprar 
l'Entel argentina 
• Buenos Aires.— Telefònica 
d'Espanya va realitzar dilluns la mi
llor oferta per a la compra de la 
companyia estatal argentina Em
presa Nacional de Telecomunica-
ciones (Entel) i es va adjudicar així 
un sector d'aquesta empresa. El 
Govern argentí va iniciar el pla de 
privatització d'unes trenta empre
ses estatals en rebre les ofertes de 
companyies estrangeres per a la 
compra d'Entel, enmig d'una gran 
polèmica i el rebuig dels sindicats i 
dirigents polítics de l'oposició. La 
millor oferta per les dues zones en 
què es va dividir la telefònica ar
gentina la va fer l'empresa espanyo
la, però la nord-americana Bell At
lantic va millorar l'oferta en la zona 
nord, i això li permet quedar-se 
aquesta regió. Telefònica d'Espa
nya va oferir per la zona sud 114 
milions de dòlars en efectiu, 2.180 
milions en títols del deute i 540 mi
lions més en cdhcepte d'interessos 
descomptats del deute./EFE 
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